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L’escorxador comarcal del Moianès té prevista 
una ampliació per incorporar serveis d’envasat i 
de nous productes i, alhora, continuar adaptant-
se a la normativa en termes de qualitat i benestar 

animal. La Generalitat va aprovar inicialment el 
document de treball al desembre, en una operació 
que permetria posar ordre al polígon industrial i 
construir la planta de biogàs per a la qual l’Ajun-

tament de Moià ha obtingut una subvenció de 3,3 
milions d’euros. El col·lectiu ecologista El Fanal 
ha iniciat una recollida de signatures en contra de 
l’ampliació i també n’hi ha en actiu una de virtual.
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L’ampliació de l’escorxador comarcal 
valdrà més de quatre milions i la 
plantilla créixerà a 280 treballadors
Les cessions per part de l’empresa han de permetre construir la futura planta de biogàs i posar ordre al polígon

Arturo Argelaguer, 
alcalde de 
Monistrol: “Hem 
ordenat les 
finances”

(Pàgines 4 i 5)

Castellterçol crea 
una àrea de recollida 
de residus tancada 
per evitar el turisme 
d’escombraries 

(Pàgina 7)

El Consell gestionarà el centre d’animals
El Consell Comarcal assumirà la gestió del Centre d’Acollida 
d’Animals Domèstics que ara depèn de l’Ajuntament de 
Moià per donar servei mancomunat a tots els pobles.

(Pàgina 6)
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Una moianenca amb mirada espacial
Anna Bach, matemàtica, enginyera informàtica i una fanàtica 
del dibuix, forma part d’una associació internacional de 
dones que prepara una missió espacial a Mart. 

(Pàgina 9)
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(Pàgines 2 i 3) Vistes de Moià, amb el polígon El Prat i l’escorxador comarcal al fons
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millorar la urbanització de 
la via que va del polígon a la 
carretera de Castellterçol. 
Alhora, faria possible cons-
truir la planta de biogàs en 
una ubicació idònia, propera 
a la depuradora, també mit-
jançant cessió del terreny de 
l’empresa a l’Ajuntament. Pel 
que fa a l’escorxador, donaria 
llum verda a un creixement 
orgànic, amb una inversió 
per part de l’empresa d’entre 
quatre i cinc milions d’euros i 
la creació de 50 nous llocs de 
treball directes a Moià.

Urbanisme de la Generali-
tat va aprovar inicialment a 
finals de desembre el docu-
ment de treball. Els propers 
passos seran l’aprovació al 
ple de l’Ajuntament de la 
modificació del Pla General 
d’Urbanisme, les exposicions 
públiques i la resposta a les 
al·legacions que es presentin. 

Dionís Guiteras, alcalde de 
Moià, explica que, en aquest 
marc, les properes setma-
nes hi haurà una exposició 
pública del projecte de la 
planta de biogàs, que serà “la 
primera pública de l’Estat 
espanyol”. Del full de ruta 
previst també és important, 
però, ordenar el polígon El 
Prat. Una zona industrial 
que actualment no compleix 
el que marca el planejament 

arran de circumstàncies com 
excés d’edificació de força 
parcel·les o manca de zones 
verdes i deficiències en ter-
mes de voreres, enllumenat 
o hidrants. La situació actual 
impedeix als propietaris 
demanar llicències d’obres, 
però, segons explica l’alcalde, 
les cessions i compensacions 
que haurà de fer l’escorxador 
a l’Ajuntament permetran 
legalitzar l’àrea, afegint-hi 
noves zones verdes o equi-
paments essencials. Guiteras 
també destaca que l’empresa 
finançarà el vial que dona a 
la carretera de Castellterçol.

 LA PLANTA DE BIOGÀS
Després d’obtenir la subven-
ció de 3,3 milions d’euros 
dels fons Next Generation, 
la planta hauria d’estar aca-
bada l’any 2026. L’alcalde 
explica que és un “projecte 
dimensionat a la capacitat 
que té Moià de generar resi-
dus, purins, fracció orgànica 
i fang de depuradores”. I 
descarta totalment haver-
ne d’assumir d’altres llocs. 
Afegeix que l’electricitat que 
generi la planta cobrirà tota 
l’electricitat que consumeix 
Moià públicament (enllume-
nat, escoles i tots els equi-
paments), la qual cosa supo-

Moià

Josep Font

L’Escorxador Comarcal del 
Moianès planifica, de fa 
temps, una ampliació de 
la cadena de valor a la nau 
industrial que té a Moià. 
D’una banda, amb la incor-
poració de serveis d’envasat 
i de productes precuinats i 
cuinats; i de l’altra, amb la 
millora de les seves infraes-
tructures i instal·lacions amb 
l’objectiu de garantir en el 
futur els estàndards i certi-
ficacions internacionals de 
qualitat que ja té, mitjançant 
la construcció de corrals per 
al benestar animal o, entre 
d’altres, un dipòsit d’aigua 
soterrat. Amb aquesta fina-
litat, l’empresa va comprar 
una finca rústica adjacent a 
l’escorxador, d’una superfície 
total de 272.000m2 –l’equiva-
lent a uns 27 camps de fut-
bol– al propietari del castell 
de Castellnou, un bé cultural 
situat a la zona.

L’operació, ambiciosa, en 
la qual intervenen l’empre-
sa, l’Ajuntament de Moià i 
Urbanisme de la Generali-
tat, ha generat controvèrsia 
abans que s’hagi fet pública 
cap informació. Els agents 
implicats fa mesos que inter-
canvien, milloren i revisen 
la documentació tècnica, per 
fer possible l’encaix entre els 
interessos del sector públic i 
el privat, resoldre definitiva-
ment les deficiències urba-
nístiques del polígon indus-
trial i ubicar-hi una futura 
planta de biogàs, un projecte 
innovador pel qual l’Ajunta-
ment de Moià ha rebut 3,3 
milions d’euros de fons euro-
peus Next Generation. 

Dimecres de la setmana 
passada es va fer la primera 
reunió amb els propietaris 
de les parcel·les del polígon. 
Des del punt de vista dels 
impulsors, l’ampliació de 
l’escorxador pot constituir 
una tripleta: permetria lega-
litzar el conjunt del polígon 
d’El Prat, amb una part de 
les cessions que la propietat 
ha de fer a l’Ajuntament, i 

L’escorxador comarcal del Moia-
nès té prevista una ampliació que 
costarà més de quatre milions 
d’euros i que permetrà, segons els 
agents implicats en el projecte, 

posar el polígon en ordre. També 
és en aquest marc que es preveu 
la construcció d’una planta de bi-
ogàs “pionera” per tractar residus 
i, alhora, generar electricitat.

Invertiran més de quatre 
milions d’euros a ampliar 
l’escorxador de Moià
La Generalitat va aprovar inicialment el document de treball al desembre

sarà un 80% de la producció 
energètica. El 20% restant 
serà a benefici de particulars 
del municipi, amb la creació 
d’una comunitat energètica.

Guiteras apunta que aquest 
és el projecte més ambiciós 
que assumeix l’Ajuntament, 
incloent-hi el repte històric 
del deute municipal que va 

Inicien una recollida de signatures 
en contra física i virtual
Moià El col·lectiu ecologista El Fanal ence-
tava aquest diumenge, a la plaça Major, 
una campanya informativa i de recollida 
de signatures contra l’ampliació de l’es-
corxador i la creació de la planta de biogàs, 
alhora que continuava l’acció contra els 
macroparcs solars al Moianès (a la foto). 
Una iniciativa que s’afegeix a la petició a la 
plataforma Change.org, encapçalada amb 
el lema Vecinos de Moià piden auxilio: El 
Crimen urbanístico contra la salud y bio-
diversidad. Al text descriptiu s’hi afirma 
que aquests projectes constitueixen una 
amenaça a la salut i al turisme local, per la 
contaminació visual, olfactiva i de l’aire. 
A l’hora de tancar aquesta edició d’EL 9 
NOU, havien firmat contra el projecte a 
través d’internet més de 700 persones.
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A dalt, vistes de Moià, amb el polígon El Prat i l’escorxador al fons; a sota, part dels terrenys que       s’han comprat per a l’ampliació i un dibuix esquemàtic de com es preveu intervenir-hi
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projectar el nom de Moià a 
la premsa i les televisions 
de tot l’Estat espanyol. “Una 
planta de biogàs no fa fums 
ni pudors. Generar electrici-

tat gratuïta permetrà abaixar 
impostos a tothom, i per això 
ha estat valorat com un pro-
jecte innovador i transforma-
dor”, sentencia l’alcalde.

Teòfil Camí va adquirir l’escorxador comarcal ara fa quatre anys. 
Hi treballen 227 persones i el 2023 va facturar 133 milions d’euros

“Els aliments valdran una fortuna. 
Estem arruïnant els productors”

Moià

J.F.

Al capdavant de l’escorxador 
comarcal del Moianès hi ha 
Teòfil Camí, que el va adqui-
rir ara fa quatre anys. Va i ve 
cada dia des de Juneda, a les 
Garrigues, i a les comarques 
de Lleida hi té altres plan-

tes, així com una fundació 
i finques de cultiu. Des del 
seu punt de vista, avui en 
dia a Catalunya “no hi ha 
veritable preocupació” per 
l’agricultura, la ramaderia ni 
la producció d’aliments: “És 
un punt feble de la nostra 
societat”. Camí considera 
que “es valora poquíssim 

els productors. Els estem 
arruïnant, i això ens passarà 
factura. Els aliments valdran 
una fortuna. Som a prop del 
desabastiment”.

En dades avançades a EL 
9 NOU, el propietari de 
l’escorxador explica que 
l’empresa va facturar 133 
milions d’euros el 2023, un 

creixement important amb 
relació al 2022 i que Camí 
atribueix, en part, a l’incre-
ment del preu del porc. A la 
planta de Moià  hi treballen 
actualment 227 persones. 

Fan producció de plats 
vegans per a dues grans 
superfícies i, a escala euro-
pea, són uns operadors “de 
prou dimensió” en ecològic. 
La idea és portar a terme 
a Moià “un creixement 
orgànic”, mitjançant la pre-
paració de més producte 
elaborat. Però l’empresa 
també té clar que ha de 
donar resposta als requeri-
ments de benestar animal, 
que van a més. Preveuen, 

en paral·lel, millorar les 
instal·lacions, per exemple 
amb la incorporació de nous 
dipòsits soterrats d’aigua; i 
construir un pàrquing per a 
camions i cotxes que “con-
tribuirà a descongestionar 
el polígon”.

La darrera setmana del 
2023 van comprar una nau 
a Vic, de 6.000 metres qua-
drats, per elaborar congelat 
i ampliar presència al mer-
cat japonès i alemany, que 
“és molt exigent en termes 
de qualitat”. “Hauria volgut 
que aquesta nau, on treba-
llaran 25 persones, fos aquí 
a Moià, però no podia espe-
rar”, conclou Tèofil Camí.

A dalt, vistes de Moià, amb el polígon El Prat i l’escorxador al fons; a sota, part dels terrenys que       s’han comprat per a l’ampliació i un dibuix esquemàtic de com es preveu intervenir-hi
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Les obres estan acabades. Queda pendent licitar el servei

El de baixa capacitat, a punt

Moià

J.F.

Les instal·lacions de l’es-
corxador de baixa capacitat, 
al polígon industrial d’El 
Prat, just davant del comar-
cal, han quedat enllestides 
aquest gener. Es tracta d’un 
projecte innovador pre-
sentat ara fa set anys, però 
reivindicat des de temps 
abans pels ramaders del 
Moianès. I és que des que 
l’escorxador comarcal es 
va especialitzar en porc, fa 
gairebé una dècada, s’havia 
d’anar lluny per al sacri-
fici d’ovelles, xais, cabres, 
vaques i vedells, a llocs com 
Castellbisbal, Sabadell, 
Manlleu o Ripoll. 

Tal com consta al conveni 
entre l’Ajuntament de Moià 
i el Consorci, signat l’any 
2021, el projecte ha costat 
344.000 euros. La Diputació 
de Barcelona n’ha pagat 
214.000, i l’Ajuntament 
de Moià, propietari de la 
parcel·la, per a l’adequació 
del terreny i l’obra civil, 
117.000. L’alcalde, Dionís 
Guiteras, explicava a finals 
de desembre que les obres 
arribaven al final, però “no 
hi haurà activitat, encara, 
perquè cal licitar la conces-
sió del servei”. Hi afegia 
que “és un projecte de 
transferència tecnològica. 
A Barcelona, això s’entén 
com el 22@, però en el món 
rural són projectes com Les 
Arnaules, dels pagesos de 
l’horta de Manresa; o l’espai 
del sector làctic al Lluçanès, 
on els ramaders, per com-
pletar la seva renda, apre-
nen a transformar la llet en 
pastissos, formatges...”. 

L’escorxador de baixa 
capacitat permetrà sacri-
ficar els animals de for-
ma directa, propera, més 
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L’escorxador de baixa capacitat. S’hi podran tractar uns 1.500 quilos al dia

respectuosa i afavorint els 
ramaders, en el sentit de 
controlar totes les fases més 
enllà de la criança. “Hi ha 
parts de l’animal que en un 
escorxador estàndard es con-
sideren residu i que el rama-
der perd”, explica Guiteras, 
“però en realitat poden tenir 
valor al mercat. Donarà, a 
més, plenes garanties sani-
tàries. A Galícia ja n’hi ha 
algun amb aquest model, i 
molts a França i Holanda”. 
A l’equipament s’hi podran 
gestionar uns 1.500 quilos al 
dia i es preveu que estigui en 
marxa entre aquest primer i 
segon trimestre del 2024.

Francesc Molins, de l’ex-
plotació de cabres Les Alpi-

nes-Les Feixes, quantifica en 
uns 25 els ramaders d’aquest 
bestiar a la comarca, si bé 
“no tothom té necessitat 
d’escorxador, perquè hi 
ha qui es dedica només a 
l’engreix. Els ramats de 
cabres sempre són més 
petits. Pel que fa a ovelles, 
hi ha ramats prou grans”. 
Dirk Madriles en té un a 
La Ginebreda des del 2005. 
Ven directament a botigues 
i restaurants del Moianès i 
ara per ara ha d’anar a matar 
a Castellbisbal. 

Es va fer conegut el 2010, 
quan el seu ramat va patir 
la primera incursió del llop 
al Moianès: “Fer un cente-
nar de quilòmetres genera 
costos, estressa els animals 
i fa perdre la traçabilitat. 
Aquest projecte és estratè-
gic per a la supervivència 
de les explotacions rama-
deres arrelades. Quan les 
administracions finalment 
han aixecat el cap de l’asfalt 
s’han adonat de la situació 
tan precària en què estem”, 
explica.

“Les 
administracions 

s’han adonat 
finalment de la 

situació precària 
en què estem”

Riera de Castellnou

Zona d’aprofitament 
i cessions

Zona rural

Cessió per 
a planta 
de Biogàs

Escorxador modular 
de baixa capacitat
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Arturo Argelaguer va ser alcalde de Monistrol de Calders, amb ERC, via moció de censura l’any        2016. Des del juny passat lidera el consistori sota les sigles de Junts i gràcies als 240 vots aconseguits a les eleccions municipals

Monistrol de Calders

Queralt Campàs

Ja havia sigut alcalde. Va 
accedir al càrrec fa uns vuit 
anys, a través d’una moció 
de censura, però després, a 
les municipals del 2019, van 
perdre les eleccions.

A les eleccions del 2019 la 
CUP va guanyar per quatre 
vots de diferència amb nosal-
tres (JxCat). Ells van quedar 
amb quatre regidors i nosal-
tres amb tres. El tercer partit 
que es presentava, ERC, no 
va entrar i per això la CUP va 
obtenir la majoria absoluta.

Per què van presentar la 
moció de censura durant el 
mandat del 2015 al 2019?

Una qüestió econòmica. En 
aquell moment també gover-
nava la CUP, amb tres regi-
dors. CiU en tenia dos i ERC, 2 
més. Des de l’Ajuntament ens 
deien que no hi havia estabi-
litat financera i que les despe-
ses estaven descontrolades.

Durant quant de temps va 
ser alcalde?

Uns 10 mesos. La moció la 
va presentar Sílvia Sánchez, 
de CiU, però la pressió 
d’aquell moment la va fer 
desistir i en vaig agafar el 
relleu, com a partit de la coa-
lició que havia donat suport 
a la moció. Aleshores jo era 
el segon de la meva llista: 
Monistrol Democràcia Inde-
pendent, vinculada a ERC.

Actualment és alcalde 
per Junts i compta amb cinc 
regidors dels set del con-
sistori, mentre que ERC en 
té dos. A què respon el seu 
canvi de color polític?

Hi havia diferències de cri-
teri amb la persona que esta-
va al davant d’ERC i, com que 
sempre havia tingut bona 
relació amb gent de Junts de 
Manresa, les eleccions del 
2019 vaig decidir impulsar 
un nou projecte. Tenim un 
perfil molt diferent de l’an-
terior equip de govern.

Com són les relacions amb 
l’oposició?

Molt cordials. Amb la CUP 
hi havia hagut més tensions. 

Sembla que no, però gover-
nar un poble petit desgasta 
moltíssim. Et paren pel 
carrer, et truquen... Tothom 
té el meu telèfon privat. És 
el que faig servir en l’àmbit 
professional.

Es presentaven a les 
eleccions amb tres grans 
objectius: posar en ordre 
les finances, apostar per la 
transparència i recuperar la 
cohesió social. Per on han 
començat?

Tots tres alhora. Amb les 
finances ens hi hem posat 
molt. Hem aplicat un pla de 
viabilitat econòmica que ens 
han facilitat des de la Dipu-
tació, i l’hem complert pràc-
ticament tot. Els meus com-
panys regidors han hagut 
de portar a terme una gran 
contenció de despeses, des 
de totes les àrees. Això ha 
provocat que, probablement, 
el poble no estigui el més net 
possible, que els llums de 
Nadal hagin estat escassos... 
Però ho havíem de fer per 
encarar la resta d’anys amb 

més tranquil·litat i deixar 
diners a caixa. És el que hem 
prioritzat.

Es van trobar molt deute?
El deute era important, 

però allò realment greu eren 
les despeses corrents, com 
per exemple la del personal 
de l’Ajuntament, que repre-
sentava el 57% del pressu-
post anual. Hi havia unes 20 
persones treballant per un 
poble de 600 habitants, una 
bestiesa. Estava tot sobredi-
mensionat. En aquest primer 
mig any hem pogut rebaixar 
aquesta partida en 80.000 
euros.

Com ho han fet?
Vam parlar amb els tre-

balladors per exposar-los la 
situació i explicar-los que 
hauríem de fer una impor-
tant reducció de plantilla. 
Hem tingut sort que ràpida-
ment van entendre-ho i van 
admetre que probablement 
estaven contractats per una 
feina que no feien. Ells matei-
xos van decidir marxar. Per 
tant, en l’àmbit de l’Ajunta-
ment, aquesta modificació 
no ens ha costat diners.

Al web consistorial hi 
tenen penjats diversos 
documents econòmics. El 
pla de viabilitat (2023-2026) 
de què parlava, i també un 
informe de situació a 30 de 
juny i d’anàlisi dels exerci-
cis 2018-2022.

Això demostra una altra de 
les nostres tres prioritats: la 
transparència. Volíem expo-
sar públicament on ens trobà-
vem pel que fa a les finances. 
A mi em diuen alcalde, però 
tinc molt clar que només 

soc un gestor i penso que la 
millor manera d’exercir és 
exposar públicament tot el 
que es fa. L’informe econò-
mic del 30 de juny el van pre-
parar les persones que porten 
la comptabilitat. Hi tornaran 
quan tanquem el de desem-
bre, i així successivament.

També han fet públic un 
avanç de modificació puntu-
al del POUM, per la urbanit-
zació de la Masia del Solà.

Hem de reordenar-la. Ha 
estat deixada de la mà de tots 
els polítics que hi ha hagut 
els últims 25 anys. Una de les 
coses que va fer bé l’anterior 
govern bé és aquest avant-
projecte, però els va faltar 
explicar-lo. Nosaltres, un cop 
aprovat, vam convocar la gent 
de la urbanització al pave-
lló. Hi van assistir més de 
200 persones. Com a govern 
teníem clar que els havíem 
d’explicar la situació: el ter-
reny passarà d’urbanitzable a 

“No podem ser un poble 
dormitori. Hem de 
generar oportunitats” 
Arturo Argelaguer (Junts), alcalde de Monistrol de Calders

Argelaguer, de 55 anys, és psicòleg 
i alcalde de Monistrol de Calders 
per segon mandat, després d’uns 
mesos entre el 2015 i el 2019. Van 

arrencar amb la prioritat de posar 
ordre a les finances municipals i 
reduir unes despeses que consi-
deraven “sobredimensionades”.

“Hem ordenat 
les finances. Fins 
ara l’Ajuntament 
pagava a 165 dies 

vista”

“La urbanització 
de la Masia del 

Solà ha estat 
deixada de la mà 

dels polítics”
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rústic. No tindrà el valor eco-
nòmic d’ara, però, en canvi, 
podran fer obres de manteni-
ment de les finques. Fins ara 
totes les llicències estaven 

suspeses, i al ser urbanitza-
ble l’Ajuntament tampoc hi 
podia fer cap actuació. Tot 
això s’havia d’explicar. Quan 
ho vaig plantejar, molta gent 
del poble em va dir que amb 
aquesta reunió tindria molt 
merder. Va ser de tensions, 
és cert, perquè hi ha molts 
sentiments i diners implicats, 
però en faig una valoració 
positiva.

Quan va ser aquesta reu-
nió?

Al juliol.
Arribar i moldre!
Exacte. Vam fer aquesta i 

una altra sobre Ca l’Esparde-
nyer.

Tenim entès que, d’aquest 
projecte, s’estava executant 
la primera fase i que la sego-
na estava pendent de licitar.

Sí. S’hi van destinar 
500.000 euros. Nosaltres, 

projectes que ja estiguessin 
licitats els tiraríem endavant. 
Per tant, inicialment vam 
acceptar el projecte, però ens 
vam trobar que un informe 
de la direcció d’obra (el tèc-
nic i l’arquitecte municipal) 
ens aconsellava aturar-la per-
què els costos del pressupost 
havien augmentat un 40% 
i, a més, no s’havia executat 
ni el 30% de la primera fase, 
que havia d’estar acabada a 
principis de juny. Per això 
vam parar l’obra, no sense 
abans exposar la situació en 
una altra reunió. Allà vam 
proposar fer una consulta 
popular en el termini d’un 
mes –que plantegés si es vol 
enderrocar o continuar amb 
l’obra–, però els defensors 
del projecte van dir que no, 
que en volien una de molt 
ben preparada a un any vista. 
Tot i que ells poden pensar 
que és una victòria, conside-
ro que ha sigut un greu error. 
S’han perdut moltes de les 
subvencions que hi havia per 
executar aquesta primera 
fase, si bé algunes les hem 
pogut reinvertir en altres 
projectes, com la reforma de 
l’edifici de l’Ajuntament.

Seguiran dinamitzant la 
sala d’exposicions Cal Ros?

Aquell espai, no. L’anterior 
equip de govern va resoldre 
el contracte amb els propi-
etaris. Em vull guardar la 
sorpresa, però sí que avanço 

que hi haurà una sala d’expo-
sicions.

I al nou amfiteatre, què hi 
faran?

Ja s’hi van programar dos 
actes durant la festa major, 
que van quedar brillants. Et 
soc franc: no era el lloc que 
nosaltres havíem proposat 
inicialment, però un cop exe-
cutat he de reconèixer que la 
ubicació és del tot encertada. 
A mi no em costa reconèixer 
els errors, però s’havia d’uti-
litzar! No es poden invertir 
40.000 euros en la instal·lació 
i després no programar-hi 
res. De fet, a Monistrol tenim 
tres béns culturals d’interès 
local (BCIL): l’església, Ca 
l’Espardenyer i el jaciment 
arqueològic de la zona de 
la Llandriga. A l’església no 
s’hi ha fet res i al jaciment 
el primer any s’hi va portar 
a terme una actuació, però 
ara està abandonat. Això és 
impensable que passi men-
tre hi siguem nosaltres. En 
aquest municipi no podem 
viure de la indústria, hem de 
fer-ho del turisme de quali-
tat, i per això acompanyarem 
els emprenedors. Monistrol 
no pot ser un poble dormito-
ri, ha de ser d’activitat i on 
la gent es pugui guanyar la 
vida. M’agradaria que la seva 
gent pugui impulsar negocis: 
pisos turístics, projectes de 
restauració, activitats... I aju-
darem a tothom.
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Arturo Argelaguer va ser alcalde de Monistrol de Calders, amb ERC, via moció de censura l’any        2016. Des del juny passat lidera el consistori sota les sigles de Junts i gràcies als 240 vots aconseguits a les eleccions municipals

“Prepararem una 
consulta popular 

per decidir el 
futur de Ca 

l’Espardenyer” 

tot i que sempre havíem 
defensat que no volíem la 
casa, vam decidir que tots els 

“No serà Cal Ros, 
es va rescindir el 
contracte; però 

hi haurà sala 
d’exposicions” 
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Un gos al centre de Caniausa
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Dos gossos al Centre d’Acollida d’Animals Domèstics de Moià, que passarà a dependre del Consell Comarcal

Moià

J.V.

El Consell Comarcal del 
Moianès assumirà la gestió 
del Centre d’Acollida d’Ani-
mals Domèstics (CAAD) que 
ara depèn de l’Ajuntament 
de Moià. La decisió s’inscriu 
en la filosofia del consell de 
mancomunar tots aquells 
serveis que sigui possible 
per tal d’aprofitar millor els 
recursos. “La idea és manco-
munar tots els serveis, com ja 
passa ara amb l’arquitectura 
i enginyeria o la informàtica. 
En el futur es farà el mateix 
amb altres en què ja estem 
treballant”, ha dit el  vicepre-
sident del Consell Comarcal 
i conseller de l’àrea d’Estra-
tègia, Administració General 
i Serveis Mancomunats, Eloi 
Oller. “Busquem aconseguir 
eficiència i donar seguretat a 
tots els municipis perquè és 
un servei que estem obligats 
a prestar des de l’administra-
ció”.

El procés per traspassar la 
gestió de CAAD al consell 
comarcal ja s’ha posat en mar-
xa i es preveu que es faci al 
llarg d’aquest mateix any. “Ja 
estem treballant en la memò-
ria tècnica, la documentació 
econòmica i el reglament”,  
diu Oller. El conseller remar-
ca que tot el procés s’ha de 
fer amb la participació dels 
diferents grups del consell, 
inclosa l’oposició, i també 
amb el voluntariat i les enti-
tats que treballen en l’atenció 
als animals abandonats.

“El servei i el voluntariat 
són els dos eixos del projecte 
i per això volem que les enti-

tats siguin partícips del pro-
cés i recollir les seves opini-
ons, si hi ha coses a millorar i 
si hi ha canvis a fer per apro-
fitar al màxim les sinergies 
amb l’administració”. Sobre 
el calendari, Oller diu que no 
hi ha un termini fixat. “Però 
el volem enllestir i no volem 
que quedi encallat”.

El CAAD de Moià el va 
impulsar fa molts anys una 
voluntària i actualment és al 
polígon industrial Pla Roma-
ní de Moià. Actualment acull 
una desena de gossos i un 
gat. Els responsables gestio-
nen l’adopció fent un qües-
tionari a les persones que ho 
demanen i fixant un període 
de 15 dies de preadopció. El 
cost de l’adopció depèn de 
cada animal però està al vol-

tant dels 150 euros.

UNA TRENTENA DE    
COlòNIES DE gATS

Al Moianès, l’atenció als 
animals abandonats també 
la fa el Refugi d’Animals 
Abandonats del Moianès 
(RAAM). Es fa càrrec d’unes 
30 colònies de gats reparti-
des, principalment, a Moià, 
Castellterçol i l’Estany, però 
també hi ha col·laboradors 
d’altres zones. El nombre 
d’animals de cada colònia pot 
variar, però de mitjana n’hi 
ha una desena, un cop s’ha 
fet el procés CER (captura, 
esterilització i retorn) un 
sistema que evita la proli-
feració i el patiment dels 
animals i l’equilibri amb la 

resta d’espècies sobretot en 
zones rurals. El mètode pre-
veu retornar exemplars no 
socialitzats i procura poder 
donar en adopció els que són 
més vulnerables per l’edat, el 
caràcter o l’estat de salut.

Una membre de l’entitat 
comenta la importància de 
generar una xarxa de perso-
nes que tenen un coneixe-
ment del territori i treballen 
coordinades. “És important 
generar xarxa. Cada persona 
nova, a més d’adoptar algun 
animal, porta altres perso-
nes que també ho poden fer. 
La xarxa als pobles és molt 
important perquè també som 
xarxa d’afinitat. Mirem de 
generar un canvi de paradig-
ma i una nova mirada cap als 
animals.” Apunta que hi ha 

diverses maneres de donar-hi 
suport; amb col·laboracions 
puntuals, aportacions eco-
nòmiques o bé fent de cases 
d’acollida temporal per als 
animals que no poden estar 
al carrer, abans d’aconseguir 
una adopció definitiva.

La difusió a través de les 
xarxes socials és clau per al 
RAAM i el suport a l’entitat 
es pot fer amb donacions 
o treball voluntari. La par-
ticipació en fires també és 
una bona font de recursos. 
“A les fires, la gent respon 
bastant bé”. També es recu-
llen microdonacions a través 
de Teaming. El gruix dels 
recursos arriben d’aquestes 
fonts, però també es reben 
subvencions puntuals dels 
ajuntaments. “Cada territori 
té una realitat diferent, però, 
en general hi ha bastanta col-
laboració dels ajuntaments”. 
Malgrat això, admet que, els 
recursos surten “també de 
les nostres pròpies butxa-
ques”. 

En el tràmit de les adop-
cions, el RAAM fa una 
entrevista a les persones 
interessades a adoptar “per 
assegurar-nos que tenen 
competències per fer-se’n 
càrrec”. Després es fa un 
acompanyament. Amb les 
persones que adopten es 
firma un contracte d’adopció 
i no es cobra res més que el 
cost de l’atenció veterinària i 
de l’esterilització.

No hi ha una època concre-
ta de l’any en què es produei-
xin més abandonaments que 
en altres, tot i que en el cas 
dels gats, els mesos de maig 
i novembre solen aparèixer 
més cadellades. L’entitat diu 
que la gent sol tenir prefe-
rència per adoptar cadells. 
“Però adoptar un animal 
adult té molts avantatges. 
Necessiten menys supervi-
sió, les conductes ja estan 
apreses i venen d’entorns tan 
estressants que quan arriben 
a les cases es relaxen. Això 
passa tant en gossos com en 
gats. Sempre s’ha d’adoptar 
amb paciència i projecció 
de futur que el vincle es va 
construint”.

Caniausa remarca la importància 
de donar visibilitat als animals
Moià

J.V.

“Tenim una borsa d’adop-
ció d’animals a través de la 
nostra web, però és molt 
important donar-los visibili-
tat a través d’altres mitjans, 
com ara fent publicitat o a 
les xarxes socials”. Ho diu el 
director gerent de Caniausa, 
Jaume Marco. L’empresa es 

dedica de manera professi-
onal a la recollida d’animals 
abandonats a través de con-
tractes de servei amb ajun-
taments com ara Vic, Mollet, 
Torelló o Sant Llorenç 
Savall, entre d’altres, i té el 
centre d’acollida a la finca 
Serramitja de Moià. Marco 
diu que la feina de l’empresa 
és complementària a la que 
fan entitats protectores de 

forma voluntària. I defen-
sa la seva eficiència. “És 
important arribar al màxim 
de gent possible i mirem de 
donar en adopció el màxim 
d’animals”. Els animals 
arriben al centre després 
de rebre un avís dels ajun-
taments amb qui tenen el 
servei contractat. “Si tenen 
xip, és possible que els amos 
els hagin perdut i mirem de 

El Consell Comarcal gestionarà el 
centre d’animals domèstics que ara 
depèn de l’Ajuntament de Moià
Els voluntaris gestionen prop d’una trentena de colònies de gats a municipis del Moianès

tornar-los. Si no, es posen 
en adopció”. Diu que, tret 
d’alguns casos, la seva feina 
d’arribar al màxim de gent 
aconsegueix que els gossos 
surtin del centre d’acollida 
en un màxim de dos mesos. 
Els que ho tenen més difí-
cil són els que són grans o 
els de races potencialment 
perilloses. 

Els animals es donen este-
rilitzats, xipats i amb un kit 
d’adopció que inclou una 
menjadora una abeuradora 
un sac de pinso, i una cis-
tella de transport en el cas 
dels gats. El cost és de 115 
euros els gossos, i 85 euros 
els gats.
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Castellterçol

Jordi Gibert

L’Ajuntament de 
Castellterçol ha promogut 
alguns canvis en el servei de 
recollida de deixalles i, entre 
d’altres, ha habilitat una 
àrea d’emergència tancada 
i exclusiva per als veïns del 
poble. Els objectius que es 
busquen amb aquestes mesu-
res són evitar els abocaments 
incontrolats a l’actual àrea 
d’emergència i reduir els cos-
tos del servei. 

Per resoldre la problemàti-
ca dels abocaments s’ha creat 
una nova àrea d’emergència 
a tocar de la deixalleria del 
poble. Aquesta serà tancada 
i amb accés exclusiu per als 
veïns del poble. De fet, des 
de l’Ajuntament creuen que 
bona part dels abocaments 
incontrolats són de persones 
de fora de Castellterçol. A 
més, s’ha fixat una limitació 
d’usos de l’àrea: els habi-
tatges domèstics podran 
accedir-hi un màxim de dues 
vegades al mes.

Pel que fa a empreses i 
comerços, se’ls permetrà 
l’accés fins a dues vegades 
a la setmana. D’altra banda, 
els habitatges disseminats 
del terme municipal seran 
una excepció al model. En no 
rebre el servei de recollida 
porta a porta podran fer un 
ús il·limitat de l’àrea d’emer-
gència. 

El control de l’accés es farà 

Castellterçol busca optimitzar 
la gestió de residus amb nous 
ajustos al porta a porta
S’ha creat una àrea d’emergència per als veïns tancada per evitar abocaments incontrolats

SE
BA

ST
IÀ

 R
EN

O
M

La nova àrea d’emergència, tancada, per als veïns del poble

amb una aplicació mòbil que, 
mitjançant un codi QR, vali-
darà l’entrada dels residents 
i comerciants. Si no es dis-
posa de telèfon mòbil intel-
ligent, es facilitarà una targe-
ta identificativa per accedir a 
l’àrea d’emergència.

Per optimitzar i millorar 
l’eficiència del servei de 

recollida porta a porta s’han 
implementat uns canvis 
que, segons l’Ajuntament 
de Castellterçol, permetran 
reduir la despesa d’aquest 
capítol en uns 30.000 euros 
anuals. Concretament, es 
passarà a fer dues rondes 
de recollida per dia de les 
diferents fraccions. Per fer-

ho viable s’han instal·lat 
dos compactadors de cartó i 
envasos a la deixalleria del 
poble per tal que els camions 
puguin descarregar les dei-
xalles els dies de recollida. 
També es modifiquen els 
dies de recollida: la fracció 
orgànica es recollirà tres dies 
a la setmana, els envasos 
dos, la resta i el cartó un sol 
dia la setmana. D’aquesta 
manera es busca incentivar 
classificar correctament els 
residus a les llars i afavorir la 
recollida d’envasos i matèria 
orgànica. Els compactadors 
també es podran utilitzar per 
part dels veïns del municipi 
amb la resta de serveis de la 
deixalleria del poble.

Tot i els canvis implemen-
tats en el servei de porta a 
porta, la taxa de residus reci-
clats a Castellterçol és del 
63,24%, superior a l’objectiu 
fixat per la Unió Europea pel 
2025 (el 55%), i superior a 
la mitjana catalana (45,3%). 
Tot i així, sí que hi ha un 
lleuger descens respecte a 
les dades dels anys anteriors 
al mateix municipi. El 2021 
la taxa de reciclatge era del 
65,64% (-2,40%) i el 2020, 
del 66,85% (-3,61%). Amb 
els canvis aplicats aquest 
gener es busca també aconse-
guir un canvi en la dinàmica 
dels últims anys i tornar a 
tenir dades positives de cara 
al 2024.

Adoptar és l'alternativa que
ens beneficia a tots

caniausa.cat

Cada 18 minuts es recull un animal abandonat a Catalunya

Necessitem persones que els vulguin
donar una segona oportunitat.

T’atreveixes?

Si estàs pensant en compartir la teva vida amb un animal
i estàs disposat a dedicar el temps i els esforços necessaris,

la resposta és l’adopció.
Visita'ns i t'ajudarem a trobar el gos o gat

que més s'adapta al teu estil de vida.

Amb la col·laboració de:
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Amb la col·laboració de:

Aprofita els descomptes que tens
per ser subscriptor d’EL 9 NOU 

Reserves: 93 748 43 30
info@promoviatges.cat 

La Ruta Romàntica d’Alemanya rep aquest 

nom per l’emoció que s’experimenta al 

recórrer les seves ciutats medievals i els 

seus castells de conte, des de Würzburg fins 

a Füssen als peus dels Alps. El punt perfecte 

entre natura, cultura i hospitalitat ha sigut el 

principal distintiu d’aquest recorregut.

Descobriràs llocs tan bonics com Rothen-

burg ob der Tauber o Dinkelsbühl. No et 

perdis el castell de Neuschwanstein que va 

inspirar a Walt Disney. Aquesta ruta t’atra-

parà!

PREU SUBSCRIPTORS

Consulta l’itinerari

+ 115€ de taxes

Albi et seduirà pel seu ambient. La catedral de Santa Cecília, construïda amb maó vermell damunt del Tarn, t’enamorarà. Passeja per la ciutat, descobrint el Pont Vell i el Palau de la Berbie on trobaràs el museu Toulouse-Lautrec, un dels més antics de França.
Un viatge encantador per les plàcides vinyes de Gaillac i els pintorescs pobles medievals. Desco-brir el massís de Sinobre, de granit, on enormes roques amb formes estranyes expliquen les llegendes d’aquesta terra de pedra i aigua.Una escapada ideal!

PREU SUBSCRIPTORS

Consulta l’itinerari

Dilluns, 15 de gener de 20248 PUBLICITAT
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santa maria d’oló
festa major d’hivern · sant sebastià

DIumenge 21 De geneR A LA PLAÇA CATALunYA

9.30 CAMINADA I XOCOLATADA (5 )

11.00 EXHIBICIÓ ROY RESCAT AMB SANTI

12.00 CONCERT DE SANT SEBASTIÀ AMB LUR (ESPAI HEMALOSA)

VINE A COL·LABORAR AMB LA MARATÓ DE TV3 DEDICADA A LA SALUT SEXUAL I REPRODUCTIVA

Ajuntament de
Santa Maria d’Oló

Dilluns, 15 de gener de 2024 9
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Anna Bach, enginyera informàtica i integrant de l’Associació Hypatia

Moià

Queralt Campàs

El Moianès és terra d’excel·
lència. Anna Bach és un 
exemple d’això: amb només 
29 anys, té una pàgina a la 
Viquipèdia que la defineix 
com a enginyera informàtica, 
matemàtica i dibuixant cata·
lana.

Des de ben jove ja des·
puntava. Ho demostra la 
seva participació, durant 
tres anys, al projecte de 
Catalunya Caixa “Joves i 
Ciència”, quan va ser una de 
les 50 escollides d’entre 800 
sol·licituds de diferents insti·
tuts per formar part d’aquest 
campus d’estiu formatiu: “El 
primer any és a les Planes de 
Son [Pallars Sobirà] i el segon 

i el tercer es poden fer a fora, 
en diferents centres de recer·
ca. Jo vaig estar als Estats 
Units i a Londres”.

Bach va estudiar Enginye·
ria Informàtica i Matemàti·
ques a la UB. Tot i que diu 
que “no va ser una decisió 
fàcil”, perquè la seva mare, 
advocada, tenia expectatives 
dipositades que li prengués 
el relleu, sempre va tenir for·
ça clar que es volia dedicar a 
l’àmbit tecnològic i científic. 
“Quan tenia classe de mate·
màtiques a les 8 del matí era 
molt més feliç que a català. 
Sempre m’ha agradat resol·
dre problemes”, explica.

Actualment és una de les 
nou dones integrants del 
projecte Hypatia I, un equip 
que es va preparar per a una 

missió anàloga a Mars Desert 
Research Station, al desert 
de Utah, als Estats Units. 
Allà, l’abril de 2023, van dur 
a terme un simulacre de 
missió espacial a Mart. Ella 
finalment no hi va partici·
par, perquè juntament amb 
Helena Arias formaven part 
de l’equip de reserva, per si 
alguna de les integrants prin·
cipals fallava.

Tot i això, després de l’èxit 
d’aquell projecte, que va 
tenir molt ressò mediàtic, 
estan preparant una nova 
missió, prevista per a l’any 
2025: Hypatia II. “Aquesta 
vegada l’Helena i jo forma·
rem part de l’equip principal 
i hem obert convocatòria 
per trobar cinc dones més”, 
explica Bach. Per poder·hi 

participar cal omplir un for·
mulari de sol·licitud (hypa·
tiamars.com). Els requisits 
són identificar·se amb el 
gènere femení, tenir més de 
18 anys i alguna relació amb 
les carreres STEM (Science, 
Technology, Engineering and 
Mathematics). Tot i això, 
Bach destaca que també està 
obert a altres perfils pro·
fessionals com periodistes, 
arquitectes o advocades, per 
exemple. “Han de ser perso·
nes amb interès per l’àmbit 
aeroespacial i la difusió de la 
dona a la ciència, i presentar 
un projecte”. La convocatò·
ria està oberta fins al 31 de 
gener.

L’objectiu d’aquests pro·
jectes és la recerca i la divul·
gació. D’una banda, simular 

missions espacials, “per tal 
que quan arribi el dia de fer·
les ja ho haguem practicat 
i afinat” i, de l’altra, crear 
referents femenins i divul·
gar el paper de la dona en la 
recerca.

El seu dia a dia és força 
mogut: combina la feina a 
l’empresa multinacional 
estatunidenca Scopely, de 
videojocs, amb el nou projec·
te de l’Associació Hypatia i 
un perfil d’Instagram on pen·
ja vinyetes còmiques, inspi·
rades en la seva quotidianitat 
(@annetplanetcomics). La 
creativitat és el nexe d’unió 
de tot el que fa.

Polifacètica, de petita, 
tot i que tenia facilitat per 
les matemàtiques, també 
li agradava molt dibuixar. 
“Els meus apunts estaven 
plens de dibuixos.” Va obrir 
el perfil un cop acabada la 
carrera universitària, perquè 
tenia més temps lliure. “El 
2018 van començar molts 
perfils de tires de còmic i a 
mi m’atreia molt la idea de 
poder unir l’art i l’humor”, 
detalla. Quan va començar va 
preparar 10 còmics i va tenir 
“la sensació que no tindria 
més idees”, però no va ser 
així. És de les poques dibui·
xants que prescindeix de la 
tauleta gràfica: prefereix 
llapis i aquarel·la i després 
ho escaneja per generar les 
imatges que puja a les xarxes 
socials.

S’ho passa bé, però no 
es planteja enfocar la seva 
professió exclusivament a 
l’art. “Desafortunadament, la 
societat no ho valora, i conec 
altres artistes amb molt més 
èxit que jo que els costa gua·
nyar·se la vida”. Considera, a 
més a més, que la seva feina 
ja té una part molt creativa.

Unint ciència i creativitat
La moianenca Anna Bach forma part de l’equip Hipatia II, que prepara un nou simulacre 
de missió espacial a Mart de cara al 2025. Busquen cinc dones més

És enginyera 
informàtica i 

matemàtica, però 
també l’apassiona 

el dibuix

Tallen per obres 
l’avinguda Manuel 
López d’Oló

Santa Maria d’Oló L’Ajun·
tament de Santa Maria d’Oló 
té previst tallar l’avinguda 
Manuel López dilluns i 
dimarts de la setmana que 
ve, els dies 22 i 23 de gener, 
amb motiu d’obres. Els turis·
mes i vehicles lleugers hi 
podran continuar circulant la 
major part del temps, excep·
te hores concretes, però no 
els camions pesats. El carrer 
de Vic també passarà a ser 
temporalment d’un sol sentit 
de circulació en el transcurs 
dels treballs.
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SITUACIÓ
Sant Quirze Safaja

QUÈ S’HI FA?
Ruta circular de nou qui-
lòmetres i 270 metres de 
desnivell. Eviteu els dies 
calorosos perquè tota és a 
la solana.

Ruta Màrius Torres
Sant Quirze Safaja

Griselda Guiteras

Al nínxol número 81 del 
cementiri de Sant Quirze 
Safaja hi descansen les 
despulles de Màrius Torres. 
El poeta lleidatà va morir 
al poble l’any 1942. Era un 
dels pacients del sanatori de 
Puig d’Olena, aleshores un 
modern i prestigiós centre de 
salut que rebia malalts amb 
patologies respiratòries. Com 
la tuberculosi. Torres havia 
emmalaltit poc abans que 
comencés la Guerra Civil. I 
va decidir passar la conva-
lescència en aquest sanatori 
enmig del no-res, tranquil i 
envoltat només de natura. I 
és que llavors l’anomenada 
“pesta blanca” només es po-
dia curar amb banys de sol, 
aire net, repòs, bon menjar i 
algunes vitamines. 

Malalt, amb la família 
involucrada en la guerra i 
l’exili, amb molt temps per 
pensar i poques distraccions, 
a Torres el salvava l’escriptu-
ra. Les cartes amb la família 
i amics eren la seva connexió 
amb el món i els poemes li 
servien per donar forma als 
seus pensaments. Us propo-
sem començar aquesta ruta 
circular justament a la porta 
del cementiri de Sant Quirze 
Safaja, davant un monòlit i 

Una excursió poètica i reflexiva

una placa dedicada a Màrius 
Torres, on es llegeix el seu 
poema: “Fulles del trèmol, 
qui tingués com vosaltres, en 
la ribera, un viure tan sensi-
ble, una mort tan secreta”.  

L’excursió, indicada amb 
senyals verticals de color 
verd i vermell, marxa cap a 
l’est, travessant el paisatge 
que uneix el poble amb el 
sanatori. Són boscos mediter-
ranis, de pins i plantes aro-
màtiques, amb camins poc 
transitats, quietud, ambient 
sec i cels descoberts. I grans 
vistes, sobretot quan s’arriba 
al turó de Puig d’Olena: des 
de Montserrat al Montseny, 
passant per Sant Llorenç del 
Munt, Gallifa i els cingles de 
Bertí, la plana del Vallès i la 
ciutat de Barcelona, la serra-
lada litoral i el mar. I, en dies 
clars, la mallorquina serra de 

Tramuntana. En baixar del 
turó –el sender és d’anada 
i tornada en aquest tram– 
comença el bosquet de Puig 
d’Olena, per on passejava el 
poeta quan les forces l’acom-
panyaven. Quan se sentia 
més dèbil, es quedava a 
l’entorn del sanatori, que us 
apareixerà de seguida entre 
els arbres. 

És un edifici enorme, de 
sis plantes, projectat per 

la infermera i propietària 
Maria Planas i el metge tisi-
òleg Francesc Ribas Sobera-
no. Van seguir l’exemple 
dels grans refugis hospita-
laris suïssos del moment: 
un lloc pulcre i agradable, 
amb serveis essencials i 
moderns, des d’una sala de 
raig X fins a un safareig per 
a la desinfecció de roba. I 
amb unes habitacions venti-
lades i amb galeries encara-
des a sud. És on es quedava 
Torres quan no se sentia 
valent, a l’eixida de la cam-
bra número 10, absorbint 
l’energia del paisatge i del 
sol. Joan Sales, el seu amic 
i editor, estava fascinat per 
aquest lloc. Deia que era “un 
palau encantat, enmig d’un 
país aromàtic i meravellós”. 
Però també era un lloc enig-
màtic i incert. Quan algú hi 

entrava, no sabia si en sorti-
ria viu. Torres no en va sor-
tir. Va morir a Puig d’Olena 
el 29 de desembre de 1942, 
pocs anys abans que es des-
cobrís l’estreptomicina, el 
primer antibiòtic eficaç con-
tra la tuberculosi. 

La família va decidir 
enterrar-lo al modest 
cementiri del poble –un 
lloc que van trobar bonic–, 
on ens torna aquesta ruta 
circular. Just després del 
sanatori trobarem el mas 
de La Rovireta, on vivien 
antigament les monges 
grans que havien prestat 
servei a Puig d’Olena. Ara 
la finca és una residència 
canina, que cal vorejar per 
la façana nord, per anar a 
trobar la pista que porta a 
Sant Quirze. La ruta baixa 
fins al riu Tenes, el remun-
ta un tram curt i passa pel 
camí dels Sagraments, el 
que s’utilitzava per portar 
els difunts a enterrar, fer el 
salpàs o passar les proces-
sons. Aquest sender arriba 
directament al nucli antic, a 
un petit passeig enjardinat 
on hi ha poemes de Torres: 
“Això és la joia, ser un ocell, 
creuar un cel on la tempesta 
deixa una pau intensa. I això 
és la mort, tancar els ulls, 
escoltar el silenci de quan la 
música comença”.

Màrius Torres va escriure el gruix de la seva obra, sensible i intensa, a Sant Quirze, mentre intentava guarir-se

Puig d’Olena va 
deixar de ser un 
sanatori als anys 
50, en descobrir-
se remei per a la 

tuberculosi
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Vistes en fer la ruta, que permet veure des de Montserrat fins als cingles de Bertí, Barcelona o el mar; a la dreta, l’edifici de Puig d’Olena i detalls del camí, amb una placa amb versos de Torres
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Dimecres 17 de gener

Castellterçol. festa de sant 
antoni abat. Tradicional 
trobada d’agremiats per 
anar a buscar la bandera, a 
la plaça Cal Llauner, 9.15. 
Tot seguit, ofici solemne en 
honor al sant i la benedicció 
del panet. A continuació, 
esmorzar popular dels socis 
al pavelló amb coca i vi, i a 
les 12.00, engegaran els Tres 
Tombs i la desfilada d’ani-
mals, carruatges i tractors, a 
la plaça Enric Prat de la Riba.

Moià. festa major d’hivern 
de sant antoni i sant sebastià. 
Missa solemne de Sant 
Antoni, en memòria dels 
exbanderers, administradors 
i socis. Església de Santa 
Maria. 11.00

Club de lectura Animals 
Lectors (10 anys), trobada 
per comentar el llibre El ban-
dit i les bessones Mataquín, 
d’Oriol Canosa. Biblioteca. 
17.15.

Dijous 18 de gener

Castellcir. Taller de manuali-
tats per a persones grans. Cal 
Salvador. 10.30.

Collsuspina. Xerrada sobre 
ciberseguretat, especialment 
recomanada per a majors de 
65 anys, a càrrec d’agents 
dels Mossos d’Esquadra. 

AGENDA 
de Llobregat. Per acabar, 
gran ballada dels Garrofins 

amb més de 100 dansaires de 
totes les èpoques. Concert de 
versions del grup Akelarre, 
al Centre Cultural Les 
Faixes, 23.00. A continuació, 
DJ Carrera fins a les 4.00.

Diumenge 21 de gener

Castellcir. Caminades a l’en-
torn del poble. Cal portar 
aigua i calçar adequat. Punt 
de trobada a la plaça de l’Era. 
9.00.

Castellterçol. festa major 
d’hivern de sant fruitós. 
Esmorzar popular amb tor-
rades, cansalada i vi, a la 
plaça Vella, 9.00. Solemne 
celebració de l’eucaristia, a 
l’església de Sant Fruitós, 
12.00. Espectacle de circ Mon 
petit cirque, a càrrec de Mon 
Jornada Companyia de Circ. 
Centre Espai Escènic. 18.00

Collsuspina. Projecció en 
pantalla gran del partit de 
Lliga entre el Real Betis i el 
FC Barcelona, organitzat per 
la Penya Barcelonista. Casal 
de la Gent Gran. 18.30

L’Estany. Cinema Tornem 
a anar a dalt, coordinat per 
Jaume Rovira i organitzat per 
l’Associació de la Gent Gran. 
Casa de Cultura. 17.00

Santa Maria d’Oló. sant 
sebastià 2024. Caminada 
per a La Marató, a la plaça 
Catalunya, 9.30. Exhibició 
de roy rescat, amb recerca de 
persones, a càrrec de Santi 
Montsech, 11.00. Concert Les 
coses que hi ha dins meu, a 
càrrec del grup LUR, a l’espai 
Hemalosa, 12.00.

Cicle Gaudí de cinema:
Creatura, d’Elena Martín 
Gimeno. Espai Hemalosa. 
18.00.

Moià. festa major d’hivern 
de sant antoni i sant sebastià. 
Espectacle familiar La faula 
de l’esquirol, a càrrec de la 

companyia La Baldufa, 17.00.

Dilluns 22 de gener

Calders. festa major d’hi-
vern de sant vicenç. Missa 
solemne presidida per mos-
sèn Florenci Gros, rector 
d’Artés i altres parròquies. A 
continuació, cant dels goigs 
de Sant Vicenç. Escudella 
popular al Centre Cívic, a 
les 14.00, amb l’actuació de 
clarinet a càrrec de Leonardo 
de Armas. Preu: 20 euros (cal 
inscripció prèvia).

Dimecres 24 de gener

Castellterçol. Presentació 
del llibre Contes de riure, 
a càrrec del seu autor, 
Prudenci Batalla. Espai de 
Lectura. 18.30

Moià. Club de lectura 
Atrapallibres (11 anys), tro-
bada per comentar el llibre 
Un estiu de luxe, de Marianne 
Kaurin. Biblioteca. 17.15.

Divendres 26 de gener

Moià. Xerrada “Louis 
Cattiaux, un art màgic”, 
a càrrec d’Esteve Carbó, 
doctor en Història de l’Art. 
Biblioteca. 19.30.

Dissabte 27 de gener

Castellcir. Reunió participa-
tiva “Què fa l’Ajuntament?” 
Valoració de la festa major 
d’hivern i les activitats de 
Nadal; novetats de l’asfaltat 
de carrers, escola, sequera... 
Sala Sant Jordi. 19.30.

Collsuspina. Projecció en 
pantalla gran del partit de 
Lliga entre el FC Barcelona i 
el Vila-real. Casal de la Gent 
Gran. 18.30.

Moià. festa major d’hivern 
de sant antoni i sant sebastià. 
Serenata a casa dels admi-
nistradors de Sant Antoni 
Abat per anunciar-los la 
celebració dels Tres Tombs, 
a les 18.00. Gran botifar-
rada dels Tres Tombs, a la 
plaça Major, 19.00. Els socis 
tindran el tiquet gratuït, la 
resta podran adquirir-lo per 
5 euros. Ballada de country 
amb llista popular, a la plaça 
Major, 18.00. En cas de mal 
temps, pluja o neu, els actes 
quedaran suspesos.

Diumenge 28 de gener

Castellcir. XIV ofrena d’una 

branca del pi a Santa Coloma 
Sasserra.

Calders. XVI Senglanada, 
marxa oberta a tothom que 
tingui llicència de ciclisme 
vigent. Amb dos recorreguts 
de 35 quilòmetres compati-
ble amb e-bike, organitzada 
per Calders Bike. Lliurament 
de dorsals, a l’aparcament del 
camp de futbol; 7.30. Sortida, 
a la plaça Major, 8.30. 

Castellterçol. Cineclub 
El show de Truman, de 
Peter Weir. Centre Espai 
Escènic.18.00.

Moià. festa major d’hivern 
de sant antoni i sant sebastià. 

Concentració de partici-
pants a la cavalcada de Sant 
Antoni, 9.30. A les 11.00, 
inici de la cavalcada en direc-
ció a la plaça Major. L’obriran 
la Banda Municipal de 
l’EMM i el tradicional Pollo. 
També els acompanyarà la 
música del Grup de Grallers 
de Moià. A les 11.30, primera 
benedicció dels Tres Tombs. 
A la benedicció del tercer 
tomb s’interpretarà el Ball 
del Contrapàs curt de Moià. 
El recorregut acabarà a la 
plaça de l’Hospital. En cas de 
mal temps, pluja o neu, els 
actes quedaran suspesos.

Dilluns 29 de gener

Moià. Club de lectura, Prou 
fred perquè nevi, de Jessica 
Au, dinamitzat per Teresa 
Arnal Anquera, filòloga. 
Biblioteca. 19.30.

Dimarts 30 de gener

Collsuspina. Projecció en 
pantalla gran del partit de 
Lliga entre el FC Barcelona 
i l’Osasuna. Casal de la Gent 
Gran. 21.00

Dimecres 31 de gener

Castellterçol. Club de lectu-
ra, Una altra vida, encara, de 
Theodor Kallifatides. Espai 
de Lectura. 19.00.

Casal de la Gent Gran. 17.00. 

Divendres 19 de gener

Moià. festa major d’hivern 
de sant antoni i sant sebastià. 
Tradicional cercavila de 
Garrofins i Teiers, acom-
panyats del grup Ministres 
de la Segeta; sortida de la 
plaça de Sant Sebastià, 18.00. 
Inauguració del mural com-
memoratiu dels 50 anys; en 
acabar, coca i xocolata per 
a tothom, a la plaça Sant 
Sebastià, 19.00. Espectacle 
de titelles: Jugues?, a càrrec 
de Rocamora Teatre i reco-
manat per a infants de 2 a 6 
anys, a la Biblioteca, 17.30. 
Espectacle musical Un tipus 
de riure 2, a càrrec de Quim 
Vila, a l’Espai Cultural Les 
Faixes, 21.30.

Dissabte 20 de gener

Calders. festa major d’hivern 
de sant vicenç. Inauguració 
de l’exposició “A-flora. 
Estampes i extractes del ter-
ritori”, d’Alèxia Lleonart, al 
Casal Social, 18.00.

Castellterçol. festa de sant 
antoni abat. A la plaça Cal 
Llauner, dinar de germanor 
obert a tothom i, tot seguit, 
el tradicional concert, una 
degustació de rom cremat i 
una actuació a càrrec de l’Es-
bart Rosa d’Abril. La jornada 
finalitzarà amb el ball, on es 
farà el canvi de capes.

Moià. festa major d’hivern 
de sant antoni i sant sebastià. 
Ofici solemne de Sant 
Sebastià, amb la participació 
dels Garrofins, a l’església de 
Santa Maria, 12.00. Traspàs 
de la bandera a la Banderera 
2024, Rosalia Closas, acom-
panyada d’administradors 
i exbanderers; cloenda a 
l’ajuntament amb la rebuda 
de la Traginera d’honor, Rut 
Monsech Basca, moianesa 
medallista europea, a l’esglé-
sia de Santa Maria, 18.00. A 
continuació, celebració dels 
50 anys de la recuperació 
dels Garrofins, amb mostra 
de les danses tradicionals 
de Moià (Ball del ciri, Ball 
de gitanes, Ball de bastos i 
Ball de Garrofins), acompa-
nyats de la Cobla Principal 
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Moià
El fotògraf Just Renom va 
fixar aquesta imatge de 
Moià a finals dels anys 40 
del segle XX. Documen-
ta el carrer del Forn vist 
des del capdamunt i s’hi 
poden veure les rodes de 
carro que feia llavors el 
fuster local Josep Solà, a 
l’esquerra de la imatge. El 
mur de la dreta correspon 
a l’edifici de l’ajuntament. 
Als anys 60 el carrer del 
Forn es va empedrar i el 
jardí que hi havia al costat 
de l’ajuntament es va tirar 
a terra i s’hi va fer l’actual 
plaça de Can Rocafort. JU
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TEMPS ERA TEMPS

Quan es va començar a interessar 
per la dansa?

Sempre m’ha agradat ballar. 
Sobretot em cridaven l’atenció les 
animadores, les cheerleaders. Quan 
vaig tenir edat de treballar, vaig 
passar per moltes feines diferents 
–botigues de roba, vendre assegu-
rances...– i un dia em vaig assabentar 
que havien tret la titulació de moni-
tora d’aeròbic. Me la vaig treure. A 
partir de llavors he aconseguit molts 
altres títols relacionats amb aquest 
món, com per exemple el de coreo-
grafia, que és el que més m’agrada 
fer.

De petita anava a extraescolars de 
dansa?

No, era nedadora, però a la que 
vaig poder em vaig incorporar a les 
cheerleaders del Baxi Manresa. Devia 
tenir 16 anys.

Com va anar a parar a Moià?
Poc després d’aconseguir el títol, 

una amiga es va quedar embarassada 
just quan havia de començar a impa-
tir classes al gimnàs de Moià. Vaig 
acabar espetegant aquí.

I després va muntar el seu propi 
negoci.

El gimnàs es va traslladar dels 
locals on ara hi ha el restaurant 
Moianès a la piscina, com a concessió 
municipal. Més tard vaig empren-
dre, amb l’objectiu de fer classes de 
dansa a diferents locals del poble. 
També vaig muntar el meu centre 
d’estètica.

El combinava amb les classes?
Sí. El centre el vaig tancar en 

pandèmia i ara ho faig des de casa, 
amb els clients que tenia llavors. De 
les classes de dansa hi va haver un 
moment que vaig reduir els grups 
d’infantil, però només durant un any. 
M’agrada massa treballar amb nens!

Ara quants grups té?
Set d’infantil i un de hip-hop 

d’adults. A banda, també faig classes 
d’activitats dirigides (tonificació, 
zumba, steps i pròximament de 
cicling) durant quatre matins, tres 

migdies i algunes tardes.
L’escola de dansa té un perfil 

d’Instagram <@ilovevalosstyle>. 
D’on ve el nom?

Valo és Vero. És com em deia la 
meva neboda quan tenia 2 anys: 
“Tieta Valo”. Un dia, al final d’un 
festival, van aparèixer tots, per sor-
presa, amb samarretes amb aquest 
lema –“Love Valo’s style”– i així es 
va quedar. Va ser molt bonic!

Al perfil també hi té l’eslògan 
“Bailar no es solo mover los pies”.

No recordo exactament d’on surt 
la frase, però és la meva filosofia. La 
gent carrega moltes emocions i amb 
el ball les poden deixar anar. El meu 
objectiu és que la classe no serveixi 
només per aprendre dansa, sinó per 
treure tot el que es porta a dins. 
Intento crear una petita família per 
tal que els alumnes puguin exte-
rioritzar les emocions. La gent ve 
perquè sap que podrà desconnectar 
i que aquella estona els ajudarà.

Va més enllà d’un esport...
Sí. Ara ens hem traslladat a una 

sala nova, davant del Condis, i allà 
vull crear una “paret d’emocions”, 
amb dibuixos que les representin. 
Gràcies a l’espai de confiança que 
genero hi ha molts nens que m’aga-
fen com a referent i fins i tot m’ex-
pliquen coses de les quals a casa no 
parlen. Amb els més petits ho tracto 
tot i, si hi ha problemes amb el 
grup, he arribat a fer xerrades sobre 
assetjament escolar.

Per això li agrada treballar amb 
canalla...

És un públic tan diferent... Els 
nens m’omplen molt!

Per què ha canviat de local?
Quan estava al de la plaça de l’Es-

glésia em van denunciar per molès-
ties de soroll. Ho veig passar molt 
malament, però, per sort, tothom 
es va implicar a ajudar-me i em van 
motivar a buscar un local molt gran, 
de 400 metres quadrats i tres sales. 
És on soc ara.

Queralt Campàs

C
ED

ID
A

De 40 anys, és d’Avinyó i viu a Moià. Té dos fills i la seva 
pròpia escola de dansa. Diu que el dia a dia és frenètic, 
però gràcies a l’energia i la col·laboració dels que l’envol-
ten ella sola gestiona el negoci i fa totes les classes.

“La dansa permet deixar anar les 
emocions, va més enllà de l’esport”

Vero Merino Fernández, emprenedora
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